
  اولیــن حرف نرگس رفاهی به خوانندگان 
مجلة رشد جوان چیست؟ 

برای رســیدن به آنچه که توی ذهن تان هست، 
تــلاش کنیــد. چــون شــما توانایــی و لیاقتش را 

دارید و برای این کار ساخته شده اید. 

  از کــی فهمیــدی کــه بایــد در رشــتة هنــر 
تحصیلت را ادامه بدهی؟

زمانــی کــه در کلاس نهــم درس مــی خوانــدم، بــه بازدیــد از 
نمایشگاه »هنرستان حضرت مریم)س(« رفتم و در آنجا با 
رشته های هنری آشنا شدم. بعد به هنر علاقة بیشتری پیدا 

کردم و تصمیم گرفتم، در این هنرستان ثبت نام کنم. 

  چطور شد که سر از فیلم سازی درآوردی؟
در آن بازدیــد مــن تــازه متوجــه شــدم کــه رشــته ای بــه نــام 
»پویانمایــی« وجــود دارد. وقتــی بــا هنرجوهــای پویانمایــی 
صحبت کردم و کارهایشان را دیدم، جذب این رشته شدم.

  تا حالا چند فیلم ساخته ای؟
فکر می کنم ده فیلم. چون ما برای مدرسه هر هفته باید یک 
پويانمايي می ساختیم و همین طور آخر هر پودمان هم باید 

یک پويانمايي خوب به استاد تحویل می دادیم.

 مشوق اصلی شما در ساخت فیلم چه کسی و یا 
چه کسانی بودند؟

مشــوق اصلــی من خانــواده ام بودنــد و در نهایت خودم، 
چون خیلی به این رشــته علاقه داشــتم و همیشه سعی 

می کردم در آن پیشرفت کنم.

نرگس رفاهی تابســتان 1381 در تهران به دنیا آمده اســت. او در حال حاضر در پايه دوازدهم رشــته پویانمایی هنرســتان نمونه دولتی حضرت 
مریم»س« به تحصیل مشغول است. نرگس از دوران ابتدایی اش به فعالیت های فرهنگی و هنری مثل روزنامه دیواری، نقاشی و ... علاقه داشته 
و در مســابقات مدرســه اش شــرکت می کرده اســت. این علاقه باعث شد در دورة دوم متوسطه رشته پویانمایی را انتخاب نماید و از این طریق به 

جمع دانش آموزان فیلم ساز بپیوندد. 

 غیر از هنرســتان در جای دیگری هم آموزش 
فیلم سازی دیده ای؟ 

در کلاس های آموزشی خارج از مدرسه خیر، شرکت 
نکردم. ولی در سه سال هنرستان آموزش های اولیه 
را طــی کــردم. تلاش خیلی زیادی داشــتم، تحصیل و 
تمرین های  بسیاری را زیر نظر معلمان هنرستان انجام 

دادم و بیشتر از قبل با این رشته آشنا شدم.

 چگونه با جشنوارة بین المللی فیلم رشد آشنا شدی؟
در پايه یازدهم، وقتی در جشنوارة فرهنگی هنری رتبة اول را 
در کشور کسب کردم، داوران به من و دوستم که با هم این 
فیلم را ســاخته بودیم اطلاع دادند، با توجه به کار خوب تان 
می توانید در »جشــنوارة بین المللی فيلم رشد« هم شرکت 
کنیــد. مــن هم فیلم »قوانیــن وسواســی ها«  را برای بخش 

دانش آموزی این جشنواره ارسال کردم.

 چه شد که فیلم قوانین وسواسی ها  را ساختی؟
من و دوستم به دنبال موضوعی خاص و جدید بودیم و اینکه 
بتوانیم آن را در قالب طنز نیز بیان کنیم. بعد از مدتی بررسی 
و هم فکری به موضوع آدم های وسواسی رسیدیم. در نهایت 

با تکنیک »استاپ موشن« ایده هایمان را اجرا کردیم.

 خودت هم وسواسی هستی؟
خیر، نیستم.

 نظرت در مورد آدم های وسواسی چیست؟ 
خب وسواس هم  نوعی بیماری است، ولی متأسفانه 
گاهــی در جامعــه بــه  آن بــه عنــوان یــک خصیصــة 
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از جمله موفقیت های او 
می توان به این موارد اشاره 

نمود:

٭ رتبه اول استان در 
مسابقات نقاشی با آب 
مرکب در کلاس یازدهم
٭ رتبه اول کشوری در 
رشته پویانمایی با فیلم 

»قوانين وسواسی ها«
٭ راه یابی به بخش 

مسابقة دانش آموزان 
چهل و نهمین جشنواره 

بین المللی فیلم رشد 
٭ کسب دیپلم افتخار و 

جایزة رتبه سوم از چهل و 
نهمین جشنواره بین المللی 

فیلم رشد

اخلاقی نگاه می کنند. نباید به آدم های مبتلا به این 
بیمــاری خرده گرفت. البته چنیــن افرادی می توانند 
زیــر نظــر روان پزشــک و روان شــناس متخصــص و با 

همکاری خودشان بهبود يابند.

 برای تولید فیلم قوانین وسواسی ها، هم از نظر 
مالی و هم از نظر وقت و زمان، چقدر هزینه کردی؟ 

از نظر مالی حدود 400 هزارتومان هزینه کردیم. البته 
به علاوة کلی لوازم و وسایل که در منزل مان موجود بود 
و در آن زمان پولی بابتشــان پرداخت نکردیم؛ از قبیل 
محل انجام کارها، میز کار، وســایل نورپردازی و ســاير 
اقلام. از نظر زمانی هم برای ما یک سال طول کشید؛ 
چون هم اولین کار اســتاپ موشــن ما بود و هم درگیر 
مدرسه و امتحان و کارهای عملی دیگر بودیم. ولی خب 
اگر تمام وقتمان را صرف ســاخت آن می کردیم، شــاید 

شش ماه بیشتر طول نمی کشید.

 به نظرت، با توجه به اینکه فیلم های برگزیده 
جشنوارة رشد مثل فیلم شما، در کل مدرسه های 
کشــور اکــران می شــوند، ایــن فیلم هــا بایــد چــه 

ویژگی هایی داشته باشند؟
باید آموزنده باشند تا دانش آموزان بتوانند پیام یا 
تأثیر خوبی از آنها دریافت کنند. حتی فیلم سازان 
بزرگ سال هم می توانند در صورت امکان فیلم های 
خود را متناسب با ردة سنی دانش آموزان بسازند 
تا معلم ها در کلاس درس برای آنها پخش کنند.

 به نظرت تماشای فیلم می تواند در سرنوشت آدم ها 
تأثیر مثبت داشته باشد؟ 

بلــه قطعــاً. چــرا که فیلم و پويانمايي و هر رســانة تصویری 
دیگــری به نظر من اثر بســیار زیــادی روی آدم ها دارد. خب 
برای مثال، زمانی که فیلمی اشتباهات رایج میان مردم را 
در قالــب طنــز و با لحنی دوســتانه و نه کوبنــده! بیان کند و 
نتایــج آن رفتــار را به مردم نشــان دهد، قطعاً مــردم آن را 

می پذیرند و می کوشــند که آن اشــتباهات را از 
خود دور کنند.

 کدام یک از معلم های دوران مدرسه ات  
را هنوز دوست داری؟ به چه دلیل؟    

من همة معلمان دوران مدرســه ام را دوســت 
دارم و از آنهــا تشــکر می کنــم. ولــی خــب اگــر 
بخواهــم یکــی از آنهــا را نــام ببــرم، می توانــم 
بگویم خانم محبوبه کریمی نژاد، دبیر ســاخت 
استاپ موشن. چون ایشان صادقانه اطلاعات 
بســیاری در مــورد پويانمايــي بــه مــا دادنــد و 
خوش رو و خوش اخلاق بودند. در ضمن، دبیر 

مربوط به پويانمايي قوانین وسواســی ها هم ایشــان 
بودند که کمک های زیادی در ساخت  آن به ما کردند.

 باز هم قرار است فیلم بسازی؟
بله، قطعاً.

 با چه موضوعی؟
خودم بیشــتر به گونــة )ژانر( کمدی علاقــه دارم؛ چیزی که 
بتواند روی لب های مردم خنده بیاورد. البته ممکن است در 
حیطة کمدی - اجتماعی باشد که بتواند علاوه بر طنزبودن، 

پیامی مؤثر را  به مخاطبان القا کند.

 نرگس رفاهی با شنیدن این کلمه ها یاد چه می افتد؟
کرونا:  نابودگر انســان ها، بخشــندة زندگی به طبیعت، و 

رهایی طبیعت از انسان ها.
دوربین عکاسی: خالق فیلم و پويانمايي.

کنکور: کوهی که از دور فتح آن دشوار به نظر می رسد.

 دوست داری در آینده چه کاره بشوی؟ 
به امید خدا یک کارگردان حرفه ای.

 اگــر اوقــات فراغتــی داشــته باشــی کــدام گزینه را 
انتخاب می کنی؟

الــف( تماشــای فیلــم     ب( مطالعــة کتــاب    ج( 
ورزش      د( بودن در کنار خانواده

مــن تماشــای فیلــم را انتخاب می کنــم؛ مخصوصاً 
فیلم های پویانمایی تا بتوانم با دیدن آن ها ایده های 
جدیدی را در ذهنم پرورش بدهم و با تحلیل شــان 

مطالب ارزشمندی به اطلاعاتم اضافه کنم.

 مهمترین آرزوی نرگس رفاهی چیست؟ 
مهمتریــن آرزوی مــن ایــن اســت کــه بــا هنــرم و 
فیلم هایی که قرار است در آینده بسازم، بتوانم حداقل تعداد 
کمــی از انســان ها را  تحــت تأثیــر قــرار بدهم و آنهــا را حتی 
شده برای چند ثانیه، از دغدغه ها و مشکلاتشان دور کنم تا 

از زندگی لذت ببرند.

 الان دوست داری از چه کسانی تشکر کنی؟
اول از همــه خــدا را شــکر می کنــم کــه در همــة مراحــل 
زندگــی بــه مــن کمــک کــرده و مــرا تنها نگذاشــته اســت. 
بعد از خانواده ام تشــکر می کنم که همیشــه در 
کارهــا مــرا  همراهــی کرده انــد. در آخر هم از 
دوســت عزیزم، پریســا محســنی متشــکرم که 

این پويانمايي را با هم ساختیم.

بــرای  رفاهــی  نرگــس  حــرف  آخریــن  و   
دانش آموزانــی کــه دوســت دارند فیلم بســازند، 

چیست؟ 
فکر می کنم بزرگترین تجربه ای که در این زمینه 
کسب کرده ام و دوست دارم به اشتراک بگذارم، 
این است که نباید از شکست در کارها بترسیم. 
مثــلاً اگــر کارمــان در جشــنواره ای رتبــه نیــاورد، 
نبایــد از خودمــان و اســتعدادمان ناامیــد شــویم و 
انگیزه هایمان را از دست بدهیم. بلکه باید تلاشمان را بیشتر 

کنیم و با تمام انرژی به راه مان ادامه بدهیم.

  موفق باشی.
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